
 

 
 

København d. 11. juni 2024  

 

 

Referat af ordinært hovedbestyrelsesmøde den 6. juni 2024 

 

Tid 9.45 - 16.00 med efterfølgende sommerafslutning til ca. 19.30 
Sted Snaregade 10A, 1205 Kbh. K. 
Deltagere Fra Hovedbestyrelsen: 

Claus Hjortdal, Dorte Andreas, Lars Aaberg, Claus Bredal, Kristian 
Dissing Olesen, Malene Nyenstad, Mogens Brag og Ditte Hasbeck 
Svendsen 
 
Fra sekretariatet: 
Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) 
Peter Cort (referent) 
 
Andre deltagere: 
Pkt. 4: CT, MD, CF 
Pkt. 5: CT, MD, CF 
Pkt. 7: JL 
Pkt. 8: JL 
Pkt. 9: HS, MD, CF  
 

Bemærkning Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt 
Afbud  
Dagsorden Referat 

1. Velkomst og godkendelse af 
dagsorden (CLHJ) 
Til godkendelse (kl. 9.45 - 9.50) 

Dagsorden blev godkendt 

2. Godkendelse af referat (CORT) 
Til godkendelse (kl. 9.50 - 10.00) 
 
Bilag 1: Referat af mødet den 24. maj 
2024. 
 

 
Referat blev godkendt 

3. Uddannelsesledernes mulige 
optagelse i Skolelederforeningen 
(CORT) 

Cort orienterede om Uddannelsesledernes 
henvendelse og hovedpunkterne i det 
udsendte notat. 



 

 
Til beslutning (kl. 10.00-10.30) 
 
På mødet drøftes henvendelsen fra 
Uddannelseslederne med baggrund i 
vedlagte bilag 
 
Bilag 2: Uddannelseslederne og 
Skolelederforeningen 
 

 
HB havde en grundig drøftelse af de 
overordnede principielle muligheder og 
udfordringer ved den foreslåede model. 
 
HB konkluderede, at det er en forpligtelse 
for Skolelederforeningen at sikre den 
forhandlingsret der ligger i LC 
Lederforum. 
 
HB besluttede, at sekretariatet kan gå 
videre i processen med 
Uddannelseslederne.   

4. Forberedelse af dialog med Børne- og 
Undervisningsministeren 
(CLHJ/DORA) 
Til drøftelse (kl. 10.30 - 11.15) 
 
Se punkt 5 for den aftalte dagsorden 
til dialogen med ministeren. De 
vigtigste budskaber og formen på 
dialogen afklares. 
 
Deltager i punktet: CT, MD, CF 
 

CLHJ og DORA indledte punktet. 
 
HB og formandskabet drøftede de 
forskellige temaer der var skitseret i 
dagsordenen. Herunder også temaer, som 
HB også ønskede at diskutere med 
ministeren. 
 
Enighed om at det vigtige med dagens 
møde er, at HB tager de vigtige 
dagsordener, som fylder ude på skolerne, 
med til ministeren. 
 
 

Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne 
(11.15-11.30) 

 

5. Dialog med Børne- og 
Undervisningsminister Mattias 
Tesfaye (CLHJ) 
Til drøftelse (kl. 11.30 - 12.30) 
 
Der er aftalt følgende 
dagsorden/temaer for dialogen: 
 

• Velkomst og præsentation v. Claus 
Hjortdal   

• Folkeskolens kvalitetsprogram i et 
skoleledelsesperspektiv herunder 
fagfornyelse og udviklingsprogram  

 
CLHJ indledte mødet med en velkomst af 
ministeren og præsentation af 
Skolelederforeningen som organisation. 
 
Ministeren indledte med at han havde 6 
punkter han gerne ville tale med HB om, 
men det kunne vi ikke nå. 
 
CLHJ nævnte de 2 emner vi gerne ville 
tale med ham om. Først ministerens 
bekymring for skoleledernes vilkår og 
skoleledernes usikkerhed om økonomi. 
 



 

 
• Fællesskaber og inklusion – hvordan 

får vi tænkt i at styrke fællesskaberne 
for alle børn?  

• Frihed, ledelsesrum og styring  
• Eventuelt 

 
Deltager i punktet: HS, CT, CF, MD 
 

Ministeren indledte med at nævnte at det 
er vigtigt først at placere folkeskolen som 
institution i 2024. 
 
Vi ser en verden med større polarisering – 
den danske folkeskole er kuren mod 
polariseringen. 
 
Ministeren nævnte sin kronik og den 
indgåede folkeskole aftale. Han ville gerne 
tale: 

• Frisættelse (skolelederens rolle) 
• Fordybelse (digital- versus analog 

skole) 
• Praktisk skole 

 
Minister nævnte Skolelederforeningens 
skolelederundersøgelse og ledernes 
udfordringer. 
 
Desuden var inklusion et emne 
ministeren gerne ville tale om, selvom 
emnet for mange kan være betændt. 
 
HB og ministerens havde en god dialog på 
baggrund af de overordnede temaer. 
 
Ministeren opsummerede: 

• Han ønsker tålmodighed i 
beslutningerne – derfor har 
socialdemokratiet indgået i denne 
regering for at sikre langsigtede 
løsninger 

• Politikerne skal blive bedre til at 
kommunikere ud hvad det 
egentligt er de har besluttet på 
Christiansborg, så vi hindrer 
misforståelser. 

• Politikerne har forsøgt at hegne 
noget økonomi ind centralt til 
folkeskolen. Dette skal så også nå 
ud i kommunalbestyrelserne. 



 

 
• Forhåbentligt kan den nye 

kommune økonomi sikre midler til 
folkeskolen – vi har behov for at 
borgere oplever velfærdsløft eller i 
det mindste at der ikke hele tiden 
skæres. 

• Ministeren vil gerne høre 
Skolelederforeningens ønsker og 
forventninger til ledernes 
kompetenceudvikling. Særligt 
hvordan det kan komme til at 
påvirke undervisningen og ikke 
bare den enkelte leders udvikling. 

 
HB takkede ministeren for godt og 
udbytterigt møde som forhåbentligt kan 
gentages. 

 
Frokost og evt. lidt frisk luft (kl. 12.30 - 13.30)  

6. Kort opsamling fra mødet med 
ministeren (CLHJ) 
Til drøftelse (kl. 13.30 – 13.45) 
 

CLHJ opsummerede mødet med 
ministeren. 
 
HB-bemærkninger: 

• Godt møde med en velforberedt og 
vidende minister. 

• Der er nogle udfordringer med 
hans forståelse af økonomien. 

• Godt møde, som jo også var 
begrænset af tidsrammen. 

• Nysgerrig og lidt bekymret på hans 
tanker om opbygningen af 
ledelsesmatrixen i skolen. 

• Han havde nogle tanker om 
skillelinjer mellem forvaltningens 
pædagogiske ønsker og 
skoleledelsens ønsker - det skal vi 
dyrke. 

• Vi kan godt byde os til hvis 
ministeren igen ønsker en sådan 
drøftelse! 

 



 

 
Sekretariatet og formandskabet melder 
tilbage til ministeren med en stor tak for 
mødet. 
 

7. Økonomiopfølgning 2024 (HBL) 
Til drøftelse og godkendelse (kl. 13.45 
- 14.00) 
 
JL/HBL giver halvårsstatus for 
økonomien i 2024 med henblik på evt. 
revision af budget 2024 
 
Deltager i punktet: JL 
 
Bilag 3: Økonomiopfølgning 
indeværende år 

HBL og JBL gennemgik det udsendte bilag 
 
 
HB tog gennemgangen til efterretning 

8. Budget for årsmøde 2024 og 2025 og 
beslutning om placering af årsmøde 
2026 (HBL) 
Til beslutning (kl. 13.45 - 14.00) 
 
JL gennemgår skøn for 
årsmødeøkonomi 2024 og 2025, og der 
lægges op til beslutning om placering 
af årsmøde 2026. 
 
Deltager i punktet: JL 
 
Bilag 4: Betingelser for årsmøde 2024 
og 2025 

JBL gennemgik det udsendte bilag og de 
forudsætninger der ligger til grund for 
beregningerne. 
 
 
Indstillingen blev godkendt 

9. HB’s indsatsområder 2023-2025 
(HBL/CORT) 
Til drøftelse, evt. justering og 
godkendelse (kl. 14.00 – 14.45) 
 
Sekretariatet fremlægger forslag til 
konkretisering af HB’s tre 
indsatsområder: 
 
• Fremtidens fagforening  
• Sammen om skolen nationalt og 

lokalt  
• Ledelse på nye vilkår 

HBL indledte punktet. 
 
De udsendte bilag blev drøftet på 
baggrund af sekretariatets gennemgang. 
 
HB var glade for opsummeringen og de 
pejlemærker der var udtrykt i bilagene. 
 
HB udtrykte stor ros til sekretariatet. 
 
Alle 4 indstillinger blev godkendt af HB 



 

 
 
Deltager i punktet: HS, CT, MD, CF 
 
Bilag 5.1: Indstilling om det videre 
arbejde med fremtidens fagforening 
  
Øvrige bilag til punktet eftersendes 

10. Kort pause til at fylde kaffe/te på 
kopperne (14.45 – 15.00) 

 

11. Tværkommunale netværk og 
repræsentationer (DORA) 
Til erfaringsudveksling og drøftelse 
(kl. 15.00 – 15.30) 
 
HB drøfter og deler erfaringer om 
arbejdet i de regionale netværk og 
diverse repræsentationer med fokus 
på skoleledernes vilkår. 
 
- Hvilke to temaer fylder pt. mest i 
hvert netværk? 
- Er der særlige 
opmærksomhedspunkter på tværs af 
netværkene? 
 

Dora indledte 
 
Sønderjyske 
Det der fylder er: 

• Nye chefer 
• Kommuner er begynde at følge 

andre kommuners trends – nogen 
gange for meget og uden eftertanke 

• Der har været drøftet en 
prioriteringsøvelse for skoleledelse 

 
Midt og Vestjyske 

• Vi har drøfte skoleplan/A20 
• Det opleves, at politikerne 

fralægger sig ansvar ved de svære 
beslutninger, bl.a. Om 
skolestruktur. 

• Godt formandsmøde – nogle gange 
er det godt også at sidde i netværk 

• SOS lokalt kører rigtigt godt. 
• Kompetenceudvikling på 

procesledelse og faglig ledelse blev 
drøftet. 

 
Vestsjælland 

• Drøftelse af manglende 
forhåndsaftaler 

 
Storkøbenhavn 

• Godt formandsmøde – men det 
havde været rart med fælles dialog 
efter Lisbeth Knudsen oplæg 



 

 
• Drøftelse af indhold på møderne i 

det tværkommunale netværk, 
herunder temadrøftelser 

 
LAAB har været til møde i kræftens 
bekæmpelse. 

• Der bliver arbejdet med 
materiale/hjemmeside som kan  

 
KD møder i VIA 

• Læreruddannelses lukker 
desværre i Nørre Nissum og Skive. 

 
 
 

12. Politisk Nyt, den aktuelle dagsorden 
(CLHJ/DORA) 
Til orientering, drøftelse og 
kvalificering (kl. 15.30 – 15.45) 
 

• Kommunernes økonomi 2025  
 
 
 
 

• Konference: Sociale medier ud af 
børneværelset  
 
 
 

• Ledelseskonference 23. maj – god 
offentlig ledelse, betydning, adfærd og 
barrierer  

 
 

• Sammen om Skolen (SoS) næste skridt  
 

 
• Ekspertgruppen om 

fagfornyelsen/sparringsgruppe 
 
 

CLHJ indledte punktet, bl.a. med 
orientering besøget i Aalborg med 
ministeren og information fra 
Grundlovsfesten. 
 
Ny aftale, som sikrer en bedre økonomi, 
som dog stadig ikke er nok til at indhente 
de sidste 15 års besparelser. 
 
DORA deltog i konferencen. Essensen er 
hvordan vi kan sikre, at børn og unge ikke 
oplever krænkende indhold. Der blev 
diskuteret regulering af Tech giganter. 
 
HBL/DORA deltog. 
Fokus på ledernes psykiske arbejdsmiljø. 
Centret forsøger at koble forskning og 
ledelsens praksis. 
 
Næste møde er den 7. september 
(inklusion) Ministeren er lige pt. i 
undersøgelsesfasen på mulige løsninger. 
 
Sekretariatet er ved at nedsætte 
sparingsgruppen.  
Der er fokus på at sikre, at alle kan se sig i 
projektet.   
 



 

 
 

• Sammen om Fritiden – 
styregruppemøde 4. juni  

 
• Foreningens deltagelse på 

Folkemødet, jf. linket: 
Folkemøde 2024 - 
Skolelederforeningen 
 

• Sorømøde 8.-9. primo august 2024 
med fokus på ungdomsuddannelser 
 
 

Kort orientering om projektet. 
 
 
Kort orientering – se link 
 
 
 
 
Ministeren har genoptaget Sorø mødet. Vi 
har kun modtaget én invitation. Temaet er 
overgang til ungdomsuddannelser. 
 

13. Nyt fra sekretariatet og kommende 
møder (HBL/CORT) 
Til orientering 
 
21. august  
5. september (virtuelt) 
18. september 
3. oktober (virtuelt) 

Kort orientering om, at vores mangeårige 
student Frederikke desværre stopper i 
sekretariatet.  Det er dog glædeligt da hun 
har færdiggjort sin kandidat, 

14. Eventuelt Ikke noget til referat 
15. Helbredsmarkører (kl. 15.45 - 16.00) Mødet med ministeren var rigtigt 

spændende og viser vores position som 
talsperson for folkeskolen. 
 
Stor ros til sekretariatet for deres arbejde. 
 
 
 
 

 

https://skolelederforeningen.org/folkemoede2024/
https://skolelederforeningen.org/folkemoede2024/

